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Zápis z jednání Knihovní rady dne 16. dubna 2014

Přítomni: prof. Bezoušek, Ing. Holá, Ing. Klápšťová, prof. Kulhánek, prof. Lenderová, prof. 
Menčík, prof. Mikulášek, Mgr. Prochásková, prof. Tichý

Omluveni: prof. Čapek, Mgr. Kaše, Mgr. Matušková

Nepřítomna: doc. Obršálová

Předseda Knihovní rady, prorektor pro vědu a tvůrčí činnost, prorektor Kulhánek přivítal 
účastníky a zahájil jednání. 

1. Hodnocení činnosti univerzitní knihovny za rok 2013

Výroční zprávu o činnosti UK za rok 2013 měli členové KR předem k dispozici. Vedoucí UK 
krátce zprávu uvedla, podrobněji komentovala řešení projektu ChemEIZ.

Prof. Mikulášek vznesl dotaz k různé intenzitě využívání elektronických knih v jednotlivých 
letech. Vedoucí knihovny uvedla, že příčinou může být stahování kapitol na vlastní PC a pro 
opakované využití už tedy nejsou třeba přístupy na server. Využití také kolísá v závislosti na 
aktuálně řešených výzkumných úkolech a na počtu nově zakoupených titulů v tom kterém 
roce. 

Členové KR neměli ke zprávě žádné připomínky. Činnost knihovny byla hodnocena 
pozitivně. Výroční zpráva o činnosti UK za rok 2013 byla schválena a bude zveřejněna na 
https://dokumenty.upce.cz/uk/vyr_zpravy/vz13.pdf.

2. Situace v zajištění EIZ pro VaV

Aktuální situace je popsána ve Výroční zprávě za rok 2013. V příloze 3.5.13 Výroční zprávy 
je tabulkový přehled včetně zdroje financování s výhledem až do roku 2018 s předpokládanou 
finanční zátěží pro UPa v případě, že nebudou k dispozici žádné dotační programy na EIZ. 
V letech 2013 až 2017 je dotace z programu LR ročně průměrně ve výši 250 mil. Kč a 
z programu OP VaVpI ročně průměrně ve výši 85 mil. Kč. V současné době se diskutuje na 
úrovní Asociace knihoven vysokých škol, Rady vysokých škol a MŠMT o zřízení Licenčního 
centra, které by mělo zajistit administraci konsorciálních licencí pro všechny výzkumné 
organizace od roku 2018. Není ovšem zatím jasné, jak bude centrum organizováno a 
především financováno, zda vůbec a v jaké výši obdrží účelovou dotaci na provoz a zajištění 
těchto licencí podle připravované novely zákona 130/2002 Sb.

Prorektor Kulhánek potvrdil, že vedení věnuje této problematice trvalou pozornost.

3. Inovace výpůjčního procesu – zavedení technologie RFID

Zavedení technologie umožní samoobslužné půjčování a zefektivnění revize klasických 
listinných fondů. Projekt je financován z institucionálního rozvojového plánu. Bylo ukončeno 
výběrové řízení na dodavatele. Vítězem VŘ je firma Cosmotron. Realizace bude zahájena 
koncem dubna. Ostrý provoz bude zahájen se začátkem zimního semestru.

Prof. Lenderová vznesla připomínku k účinnosti technologie při rychlém půjčování ze 
zkušenosti v SVK Hradec Králové. Prof. Mikulášek se zajímal o robustnost zabezpečení  
technologie proti krádežím.

4. Aktualizace směrnice Knihovní řád

Do Knihovního řádku je třeba vložit úpravy vyplývající ze zákona č. 89/2012 Sb. občanský 
zákoník platného od 1. 1. 2014. Další změny budou reflektovat zavedení nového způsobu 
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půjčování pomocí technologie RFID. Ke změnám dojde také v přístupnosti internetu pro 
veřejnost.

K bodu proběhla krátká diskuse. Prof. Mikulášek navrhl uvažovat do budoucna o zpoplatnění 
internetu pro veřejnost.

5. Semináře pro bakalanty a diplomanty

Bude připraven nový typ semináře v rámci informačního vzdělávání a nabídnut v několika 
termínech především bakalantům a diplomantům. Seminář bude zaměřen především na 
rešeršování, citování zdrojů a formální úpravu závěrečných prací dle platné směrnice. Zvláštní 
pozornost bude přitom věnována práci s discovery systémem Primo a zdokonalování 
dovedností a znalostí potřebných k získání plných textů z předplácených zdrojů.

Členové KR aktivitu přivítali, doporučili soustředit se na správný postup rešerše a otevřít 
seminář i pro další zájemce např. nové akademické pracovníky.

6. Horizont 2020 a otevřený přístup (OA) k publikovaným výsledkům

Na semináři v rámci projektu RIKOC+, který se koná ve čtvrtek 24. 4. 2014 vystoupí 
pracovnice UK s prezentací se základními informacemi k zajištění OA podle pravidel 
programu Horizont 2020. Prezentace bude dostupná ke stažení v Digitální knihovně UPa. Na 
webových stránkách UK UPa pod záložkou „podpora VaV“ je speciální sekce věnovaná OA
http://www.upce.cz/knihovna/podpora/oa.html, kde jsou dostupné základní informace o této 
problematice i aktuální informace. 

Politika OA ve vydavatelství Royal Society of Chemistry – viz příloha. 

7. Různé

Tradiční výstava zahraniční literatury pořádaná univerzitní knihovnou ve spolupráci 
s vydavatelství Malé centrum se bude konat ve dnech 10. až 13. června 2014 v zasedací 
místnosti děkanátu na Fakultě chemicko-technologické.

Prof. Mikulášek vznesl dotaz na objem titulů závazně objednaných předem. Vedoucí 
knihovny odpověděla, že požadavek přišel pouze z ÚenvChI a KAnT.

Ing. Holá vznesla dotaz k zajištění rešerší přímo na pobočce knihovny FZS v Černé za Bory. 
Vedoucí knihovny uvedla, že z personálních důvodů není možné pomoc při zpracování rešerší 
přímo v pobočce zajistit, nicméně lze požádat o asistenci Ing. Jankovské po telefonu.

Protože nebyly navrženy žádné další body k projednání, prorektor Kulhánek poděkoval 
přítomným za účast a jednání ukončil.

Zapsala: I. Prochásková                     Schválil: prof. Ing. Jiří Kulhánek, Ph.D.
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Příloha

Otevřené publikování v časopisech Royal Society of Chemistry

Výše předplatného časopisů RSC uhrazená pro rok 2014 opravňuje autory z Univerzity 
Pardubice využít možnosti publikovat články v programu otevřeného publikování Gold for 
Gold bez jakýchkoli dalších poplatků. Pro rok 2014 je k dispozici 12 voucherů, které lze 
použít na článek přijatý k publikování v kterémkoli časopise vydávaném RSC v roce 2014. 
V případě, že jsou autoři článku z více institucí, může o publikování v režimu Gold for Gold 
požádat kterýkoliv autor (nemusí to být korespondenční autor) s využitím voucheru své 
instituce.

Každý voucher má unikátní kód, který musí autor vložit v momentě, kdy žádá o otevřené 
publikování přijatého rukopisu na adrese 
http://www.rsc.org/Publishing/Journals/OpenScience/Gold4Gold.asp.

Kód zašle na vyžádání vedoucí UK Mgr. Prochásková, která je pověřena distribucí kódu 
v rámci UPa.

Pro článek s otevřeným přístupem je třeba podepsat novou licenci creative commons (CC). 
Nejčastěji používaným typem licence je CC-BY nebo CC-BY-NC. Podrobnosti o typech 
licencí CC a odpovědi na veškeré otázky ohledně jejich používání lze nalézt na adrese 
https://creativecommons.org/licenses/ nebo česky 
http://www.creativecommons.cz/483/otazky-pro-autory/

Proč využít tuto možnost

Otevřeně přístupné publikace umožní přímý přístup k plnému textu i pro vědce, jejichž 
instituce nemají možnost hradit finančně náročná předplatná, zvýší možnost využití 
publikovaných informací, což se může následně projevit vyšší citovaností článků.

Otevřené publikování je stále rychleji se prosazující trend ve vědecké komunikaci. 

Závazek k otevřenému přístupu k vědeckým publikacím, které jsou výstupem výzkumných 
programů financovaných z veřejných prostředků, je stále častěji podmínkou pro přidělení 
podpory, je povinností v projektech programu Evropské unie Horizont 2020.

http://www.rsc.org/Publishing/Journals/OpenScience/Gold4Gold.asp
https://creativecommons.org/licenses/
http://www.creativecommons.cz/483/otazky-pro-autory/
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